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Centret i Iringa er genåbnet
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Katrine Vigilius
inspiration      nærvær      holdning

  Jeg opnår to 
ting på en gang 
ved at komme i en 
bibelstudiegruppe. 
Jeg lærer mere om 
Bibelen, og jeg læ-
rer dansk

Émile Djonga
side 9

  Det er mit 
indtryk, at de al-

arbejdsgivere ikke 
fokuserer på den 
religiøse symbol-
værdi, men har en 
pragmatisk tilgang 
til forholdene på 
deres virksomhe-
der og er gode til 

løsninger

Mogens Mogensen
side 8

  På den ene 
side må vi lytte 
til den tid og det 
samfund, vi lever 
i. På den anden 
side måde vi lyt-
te til Guds ord og 
spørge, hvad han 
vil os i dag

Stein Reinertsen
side 6

Genbrugsarbejdet sendte godt en milion kroner mere i LM’s 
landskasse i 2012 end forventet.



AF JENS OLE CHRISTENSEN 
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En del udviklinger sker, uden 
at nogen har bestemt det. 
Sådan er det i menneskeli-
vet, i politik og i forenings-
livet.

For mig at se har LM over 
de sidste årtier været under 
en sådan udvikling mod et 
U-formet LM: højt fokus på 
det lokale arbejde og (re-
lativt) højt fokus på det in-
ternationale. Det, der ligger 
imellem – landsforeningen 
og afdelingsniveauet - en-
gagerer langt mindre. 
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Avisprojekt; Det handler ikke kun om 
skriftlig dansk, men er noget, alle kan 
være med til

AF KAJA LAUTERBACH

”Det er dejligt, at et fagligt 
projekt kan få eleverne til 
at juble, som om de havde 
vundet DM i fodbold,” mener 
Peter Jensen.

Han er lærer på Eftersko-
len Solgården og har under-
vist de elever i 10. klasse, der 
netop blevet kåret til danske 
mestre i avisskrivning. 

Eleverne var tilmeldt en 
landsdækkende konkur-
rence, hvor hele 30.000 ele-
ver deltog fordelt på 1.400 
klasser.

Vælge at prioritere
Konkurrencen er årligt til-
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Et U-formet LM
Man ser det for eksempel 

i den nye bedeemneliste. Al-
drig har der været så mange 
forkyndende medarbejdere i 

-
ansatte, og sekretariatet har 
i mange år ikke beskæftiget 
så få som nu.

Denne udvikling mod det 
U-formede er uden tvivl 
stærkere i Østdanmark end 
i vest. Men den er mærkbar 
overalt. Den har formo-
dentlig sammenhæng med 
den almindelige udvikling, 
hvor ”foreningsdanmark” er 
under pres, og hvor mange 
mennesker bliver stadig 
mere glokalt orienteret (glo-
kal= global+lokal).

Når man møder den slags 
udviklinger, må man vælge, 
om det er noget, man bør 
tilpasse sig eller noget, man 
skal danne modkultur til. Og 
det spørgsmål er – så længe 

det ikke er i modstrid med 
Guds ord – en diskussion 
om det hensigtsmæssige. I 
en demokratisk bevægelse 
som LM ligger den slags af-
gørelser i de styrende orga-
ner. Og alle medlemmer skal 
have mulighed for, at deres 
synspunkt bliver hørt.

Min vurdering er, at vi – i 
hvert fald i nogen måde – 
bør tilpasse os. 

Denne tilpasning kan be-
tyde, at vi gør mere for at 
knytte det internationale 
arbejde til lokale LM-kredse 
og frimenigheder. Vi er gået 
nogle skridt – med nær-
kontaktkredse – men skal 
måske gå videre med, at 
kredse overtager det økono-
miske ansvar for bestemte 
missionærer.  Direkte ven-
skab mellem LM-menighe-
den i X-købing og den nye 
menighed i Langtbortistan 

er måske også en mulighed. 
Når det handler om lands-

niveauet og afdelingsni-
veauet – de nedre dele af 
U’et – skal vi gøre tingene så 
enkle, vi kan. Der er stadig 
brug for et landsniveau og et 
afdelingsniveau. For eksem-
pel til lejrarbejde, kommuni-
kation, gensidig inspiration, 
som kaldsinstans og ikke 
mindst til at knytte det lo-
kale og internationale sam-
men. Men ikke på højere ni-
veau, end det tjener sagen.

Der er ingen grund til at 
nedlægge afdelinger, der 
fungerer godt. Nogle af dem 
er endog særdeles velfunge-
rende! Men i dele af landet 
er det en overvejelse, om af-
delinger skal fusionere.

Indrømmet: Der er risiko 
ved denne udvikling. Men 
mission har altid været risi-
kobetonet.

essens;

Avis-vindere har oplevet personlig udvikling

bagevendende. Efterskolen 

gange før - og også vundet 
både i 2009 og 2008.

”Faktisk er der nogle ele-
ver, der håber, at vi skal del-
tage, fordi de har hørt godt 
om projektet fra ældre sø-
skende. Men vi er ikke med 
hvert år. Det er nemlig et 
stort projekt, som der skal 
sættes mange timer af til, 

så det er noget, vi skal vælge 
at prioritere,” siger Peter 
Jensen.

Han understreger, at avis-

projektet er rigtig godt, og at 
eleverne lærer rigtig meget 
- både fagligt og om at sam-
arbejde med andre. Her er 

Elever fra 10. klasse på Efterskolen Solgården er blevet danske mestre i avisskrivning for tredje gang

Eleverne på Solgården har 
givet gode tilbagemeldingere, 

hver gang de har deltaget i 
aviskonkurrencen.

Nyt indhold i volontøropgave
Monica Holm Kronborg, som er volon-
tør i Siem Reap i Cambodja, har fra 
den 14. januar fået et andet indhold i 
sin volontøropgave. 

Hun skal cirka 20 timer om ugen 
arbejde i en organisation, der hed-
der World Hope International (WHI) og 

særligt tage sig af personer, der har været udsat for in-
cest eller været solgt til prostitution. Hun skal være med 
i nogle kreative projekter og sport sammen med disse 
mennesker under den proces, hvor WHI forsøger at hjæl-
pe dem tilbage til en mere normal tilværelse. 

Samtidig fortsætter Monica Holm Kronborg med at un-
dervise Selma Jacobsen i dansk.                  kl

Roseniusbøger på khmer
LM har fået bevilget 30.000 kroner til 
støtte til udgivelse af Rosenius-litte-
ratur i Cambodja. Pengene er bevilget 
af organisationen Luthersk Litteratur-
Mission (LLM) i Vännäs i Sverige, der 
arbejder på at fremme oversættelse af 
Rosenius til andre sprog. 

Missionær Axel Rye Clausen havde møder med LLM i 
påsken 2012, da han var på påskelejr i Umeå med svensk 
Evangelisk Luthersk Mission. Han er meget glad for be-
villingen og glæder sig til at komme i gang med oversæt-
telsesarbejdet sammen med cambodjanske medarbej-
dere.                         kl

plads til alle, og alle føler sig 
værdsat.

”Det er nemlig ikke de 
samme, der er gode her, som 

dem, der er gode til sport. Og 
her er noget, alle kan være 
med til. Det handler ikke kun 
om skriftligt dansk. I år har 
vi også lavet hjemmesiden 
www.outsideren.tk, og der 
skal også tages billeder og 
laves layout,” siger han.

Overskredet grænser
Peter Jensen fortæller, at 
alle, der deltager i avispro-
jektet, oplever en person-
lig udvikling. Eleverne giver 
gode tilbagemeldinger - 
også når vi ikke vinder.

”Nogle får ny glæde ved 
at skrive. Andre overskrider 
deres grænser ved at skulle 
ringe eller besøge menne-
sker og lave interview.”
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Børnene i LM Kids’ børne- og 
juniorklubber lærte i 2012 
aben Geremu fra Etioipien 
at kende. Indsamlingsmå-
let var 150.000 kroner, der 
blev mere end nået. Der kom 
nemlig 174.000 kroner ind.

Geremu og LM Kids fort-
sætter indsamlingen til 
Etiopien i 2013. Her er målet 
150.000 kroner, der skal gå 
til søndagsskolearbejde i 24 
kirker i det sydlige Etiopien. 

En del af de indsamlede 

Rebekka Aagaard Nielsen; Børn har en umiddelbar tro 
og tillid til Jesus, som voksne godt kan lære af»
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Rebekka har gået 21 år i søndagsskole
Ny LM Kids-konsulent: ”Vi skal indrette os, så børn lærer bedst muligt”

AF KAJA LAUTERBACH

Bibelfortælling er en meget 
vigtig grund til, at Rebekka 
Aagaard Nielsen søgte stil-
lingen som LM Kids-kon-
sulent. 

”Det er ekstremt vigtigt 
at prioritere forkyndelse 
for børn,” siger den 35-åri-
ge pædagog fra Græsted 
i Nordsjælland, der ofte 
oplever, at forkyndelse for 
voksne bliver sat højere end 
den for børnene.

Og så tilføjer hun, at hun 
oplever, at Gud har givet 
hende en nådegave til at 
fortælle, og den kan hun 
bruge som redskab i stilling-
en som børnekonsulent.

Rebekka Aagaard Nielsen 
begyndte som LM Kids-kon-
sulent for Østdanmark den 
1. september 2012.

Men hun er ikke nybegyn-
der, når det gælder søn-
dagsskolearbejde. Hun har 
været medarbejder der, hvor 
hun har boet, siden hun var 
14 år. Nu er hun aktiv i bør-
nekirken i Netværksgruppen 
i Græsted under frimenig-
heden Københavnerkirken, 
hvor hun og hendes mand, 
Jacob, og deres tre døtre på 
seks, 11 og 13 år hører til.

Til gengæld har Rebekka 
Aagaard Nielsen meget lidt 
erfaring med juniorer. Fak-
tisk havde hun aldrig prøvet 
at forkynde for juniorer, før 
hun blev ansat, men hun ka-
stede sig ud i det og syntes, 
det var spændende.

inspiration hos sine to æld-
ste døtre i forberedelsen - 
spørger dem til råds og prø-
ver ideer af på dem.

Vigtigt at involvere 
børnene
Rebekka Aagaard Nielsen 
har allerede prøvet det med 
bibelfortællingen af. De se-
neste syv år har hun været 
ansat som pædagog i dag-
institutionen LM’s børnehus 
i Græsted, og her har hun 
stået for en ugentlig bibel-
fortælling.

”Børn i søndagsskoleal-
deren kan have svært ved 
at koncentrere sig. Derfor er 
det vigtigt at involvere dem 
- og at bruge visuelle ting, 
rytmik, bevægelse og ikke 
mindst sin krop, mimik og 
stemme,” siger hun.

Hun elsker dukker og 
teater og samler på ting og 
sager, som kan bruges til at 
illustrere bibeltimer for børn. 
Flere hylder i det lille kon-
tor, som hun har indrettet i 
et tidligere skur, er fulde af 

hånddukker og andet legetøj.
”Men netop i den alder er 

børn meget tillidsfulde og 
åbne og dermed også me-
get nysgerrige og interes-
serede. Udfordringen er så 
at tale et enkelt sprog, som 
de forstår,” siger hun og un-
derstreger, at børn har en 
umiddelbar tro og tillid til 
Jesus, som voksne godt kan 
lære af.

Faglig tilgang og erfaring 
som pædagog
Den forholdsvis nye LM Kids-

Rebekka Aagaard Nielsen 
elsker dukker og dukketea-

ter. Her er hun sammen med 
bugtalerdukken Joakim.

konsulent kommer rigtig ger-
ne ud i klubberne og på lejre. 
Hun vil også gerne være med 
til medarbejdermøder og stå 
for undervisning og inspirati-
onskurser. 

”Det er vigtigt at støtte 
de frivillige medarbejdere 
i det kristne børne- og ju-
niorarbejde og at give dem 
et kæmpe skulderklap for 
deres store engagement, 
udholdenhed og trofasthed,” 
siger hun.

Hun vil også gerne bruge 
sin faglige tilgang og er-

faring som pædagog til at 
være med til at fremme en 
forståelse for, hvorfor børn 
er, som de er. Hun peger på, 
at børn er meget forskellige 
- nogle er meget udadreage-
rende, andre er meget sen-
sitive - og måske er der no-
get, man kan gøre for bedre 
at møde deres behov, sådan 
at de lærer bedst muligt.

”Det handler måske om, 
hvordan man taler til bør-
nene. Eller om den fysiske 
indretning af lokalet. Eller 
om et barn, der har behov 

for at løbe en tur, før det kan 
koncentrere sig. Eller om et 
barn, der hører bedst, når 
det sidder og tegner,” forkla-
rer hun.

”Og så er der nogle børn, 
der har brug for forudsi-
gelighed, klare grænser og 
rammer.”

Men Rebekka Aagaard 
Nielsen er ikke i tvivl om, at 
det allervigtigste er Guds 
velsignelse og kraft og in-
spiration over forkyndelsen.

Ser frem til bedre broer 
mellem aldersgrupperne
Rebekka Aagaard Nielsen 
erkender, at det tog lidt tid 
at vænne sig til at gå fra det 
daglige kollegafællesskab 
i børnehaven til at have 
hjemme- og enekontor.

De øvrige LM Kids-konsu-
lenter bor i andre landsdele, 
så de mødes ikke så ofte. 
Men de mailer og skyper 
meget sammen og taler me-
get i telefon. 

”Det er også rigtig godt at 
mærke, at de andre ansatte 
i LM er så villige til at sam-
arbejde. Ligesom jeg har 
fundet ud af, at jeg også har 
kolleger i tilsvarende stillin-
ger i Indre Mission og andre 
nordiske lande,” siger hun. 

Rebekka Aagaard Nielsen 
er lidt spændt på fusionen 
mellem LMU og LM Kids.

”Men det bliver rigtig po-
sitivt at kunne samarbejde 
mere med LMU-konsulen-
terne og teenkonsulenten 
og bygge bedre broer mel-
lem aldersgrupperne,” siger 
hun. 
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Geremu kommer igen
penge går til løn til søndags-
skolekonsulent Tareken 
Bandayta. Hans opgave er 
at holde kurser for børnele-
derne i de 24 kirker, som LM 
Kids-projektet støtter.

En anden del af de ind-
samlede penge går til at 
lave en tekstbog, som un-
derviserne i søndagssko-
lerne i Etiopien kan bruge til 
at få system og variation i 
undervisningen.

Geremu-aberne kan kø-

Både LM Kids’ og LMU’s landsindsamling til Etiopien fortsætter i 2013

bes, og overskuddet går til, 
at søndagsskolerne i de 24 

-
nellografer. 

LMU samler også ting til 
Etiopien
LMU’s landsindsamling i 
2012 gik også til Etiopien - 
til oplæring af unge kristne. 
Her var indsamlingsmålet 
500.000 kroner., og der kom 
467.000 kroner ind.

Denne indsamling fort-

Aben Geremu  er også i 2013 
maskot i LM Kids’ indsamling 

til Etiopien.

sætter også i 2013, hvor 
man forventer at samle 
400.000 kroner ind.

kl



AF DITTE OLSEN OG 
BIRGER REUSS SCHMIDT

”Flyt ud af den holdning, at 
vækkelsens tid er forbi. De, 
der påstår det, er en røst fra 
afgrunden. Vækkelsens tid 
er nu!” 

Det sagde den norske 
evangelist Steinar Harila, 
der i dag bor i Kristiansand, 
til LM’s prædikanter i Nord-
sjælland. De var samlet til 
prædikantmøde den 12. ja-
nuar i Helsinge missionshus 
sammen med deres hustru-
er. Han var blevet bedt om at 
fortælle om sit liv i vækkelse, 
og det gjorde han.

”I skal ikke se op til mig, 
men til Jesus. Han kan bruge 
dem, der ikke er noget i sig 
selv. Jeg er bare et lille men-
neske, som har en meget, 
meget stor Gud,” understre-

Gud griber ind
Og Harilas indlæg var ét 
langt vidnesbyrd. 
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Karen Lønborg; En traktat, der var smidt ind ad brevsprækken, 
havde vakt et menneske til tro på Jesus. At høre ham fortælle 
om det var berigende for mig»
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AF DITTE OLSEN

Karen og Ole Lønborg fra 
Ølgod skal til april på LM’s 
landsmøde i Skjern. Det har 
de været før og oplevet det 
som berigende og opmunt-
rende.

”Først og fremmest tager 
jeg med for at være sammen 
med en masse andre kendte 
og knap så kendte om Guds 
ord,” siger Ole Lønborg.

”Men det er også en mu-
lighed for at være sammen 
med alle de mange LM-le-
dere og stille dem nogle kri-

At deltage i LM’s landsmøde beriger og opmuntrer, mener ægtepar fra Ølgod

tiske spørgsmål.”
Karen Lønborg supplerer:
”Muligheden for at vælge 

sig ind på forskellige semi-
narer er også en god ting. Vi 
går jo hver især op i noget 
forskelligt og føler mere for 
noget end for andet.”

Dejligt at møde venner
”Det også rigtig dejligt at 
møde venner og bekendte, 
man ikke har set i lang tid. 
Og at blive opdateret med, 
hvad der er gang i i LM for ti-
den,” tilføjer Karen Lønborg.

”Ja, jeg hilste også på en 
dame ved sidste landsmøde, 
som jeg ikke umiddelbart 
kunne kende. Det viste sig, 
at være én, jeg havde gået 
i skole med i min barndom 
og ikke havde set i mange, 
mange år. Det var lidt sjovt,” 
indskyder Ole Lønborg.

Guds rige vokser faktisk
Det, der gjorde størst ind-
tryk på Karen Lønborg ved 

sidste landsmøde, og som 
stadig står stærkt i hendes 
erindring, var en samtale 
med en ny kristen.

”Vi kan føle, at der ingen-
ting sker i Danmark. At in-

gen nye bliver omvendt. Men 
en traktat, der var smidt ind 
ad brevsprækken, havde 
vakt et menneske til tro på 
Jesus. At høre ham fortælle 
om det, var rigtig berigende 

for mig,” fortæller hun.

Guds menighed er stor
Som LM-prædikant kommer 
Ole Lønborg rundt i min-
dre forsamlinger i Vestjyl-

land, hvor der ikke sidder så 
mange til møde, eller hvor 
det kan virke, som om ar-
bejdet går lidt trægt. Derfor 
står suset fra den kæmpe 
forsamling på landsmødet 
tilbage for ham som noget 
af det bedste.

”Oplevelsen af, at vi faktisk 
er mange, at Guds menighed 
er stor, det er opmuntrende,” 
understreger han.

Jesus styrer alle tråde
Karen og Ole Lønborg synes, 
at Jesus styrer
tema for landsmødet 2013. 
De hviler selv begge i, at Je-
sus styrer deres liv.

”Det giver mig en utrolig 
tryghed hver dag, når jeg 
står op, at kunne lægge min 
dag i Guds hånd,” siger Ka-
ren Lønborg.

”Selvom vores tid kan 
virke kaotisk med mange 
ukendte faktorer, hviler jeg 
også i, at Gud styrer alle trå-
de,” bekræfter Ole Lønborg.

Vækkelsens tid er ikke forbi
Norsk evangelist udfordrede nordsjællandske prædikanter til at tage Gud på ordet

Om, hvordan Gud er stor og 
stadig griber ind i menne-
skers liv i Norge og i Rusland. 

Om vækkelser i russiske 
fængsler. 

Om fængselslederen, som 
krævede at høre evange-
liet, før det blev forkyndt for 
fangerne. 

Om den norske familie, der 
var ved at blive ødelagt af 
alkohol, indtil Gud udpe-
gede huset for Steinar og 
sagde, at han skulle gå ind 
og forkynde evangeliet. 

vidne på et diskotek:

var meget upassende at 
gøre, men der var nogle, som 
tog med til møde bagefter.”

Ingen har fortalt
Steinar Harilas konklusion 
var klar:

”Nogle siger, at menne-
sker i dag ikke er interesse-
ret i kristendom, men det er 
ikke altid sandt. Der er bare 
aldrig nogen, der har fortalt 
dem, at Gud elsker dem, og 

at Jesus kan frelse dem fra 
fortabelsen.”

Derfor har det i hele evan-
gelistens liv været magt-
påliggende for ham, at han 
også talte om Jesus til men-
nesker uden for missions-
huset. Og hans ransagende 
spørgsmål til de nordsjæl-
landske prædikanter lød:

”Hvornår har du sidst bedt 
til frelse med et menneske?”

For Harilas eget vedkom-
mende var svaret ”ved ju-
letid.”

Vi skal tro Guds ord
Den norske evangelist har 
som en naturlig ting været 

optaget af at fortælle andre 
om Jesus, lige siden han 
som ung blev kristen.

”Det blev så stærkt for 
mig, at jeg ikke længere var 
på vej mod fortabelsen, men 
mod Himlen. Det må andre 
også have del i. Det må al-
drig blive nok for os, at vi 
selv har hørt evangeliet.”

Derfor var udfordringen til 

de danske kolleger også klar:
”Vi skal rejse os og tro 

Guds ord. Der står stadig i 
Bibelen, at evangeliet er en 
Guds kraft til frelse.”

Svært at tie stille
Steinar Harila lagde ikke 
skjul på, at livet som evan-
gelist fører modstand med 
sig. Hans egen søn blev 

-
-

udsat for grov mobning i ot-
tende klasse og blev blandt 
andet gennembanket af 
nogle kammerater.

”Det er et kendetegn på 
vækkelse, at Satan rejser sig. 
For han ønsker, at alle men-
nesker skal gå fortabt. Men 
Gud tænker kun gode tanker 
om os mennesker. Der var 
ingen rød løber, da Paulus og 
Silas kom til Filippi. Det var 
modstand, pisk og fængsel. 
Men de blev grebet af Him-
len midt under piskeslagene 
og sang lovsange. Og der blev 
vækkelse. Når Gud sætter os 
i noget, som vi ikke forstår, 
så giver han os noget, som er 
bedre for os.”

Derfor ser Steinar Harila 
også tilbage på livet som 
evangelist med glæde. Og 
han fortsætter trods et 
skrøbeligt helbred, der be-
tyder, at han i dag er i gang 
med sin fjerde pacemaker. 
For, som han sagde:

”Det er så vanskeligt at tie 
stille, når det synger inde i 
hjertet.”
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Unge tog deres venner med på lejr
Kirken i Peru er velsignet med unge, som gerne vil være med til at lave lejr

AF HELGE DAGSLAND

”Der er mange unge på nyt-
årslejr i år. En af pigerne, 
som er med for anden gang, 
har taget syv venner med, 
som er der for første gang. 
Der er også mange andre 
nye. Det er så skønt at se, at 
de unge kommer, og at de 
får nye med.”

Daimiana er ansat på Den 
lutherske Kirkes lejrplads 
Campel i Peru. Den ligger 
ved feriebyen Mejia ved Stil-
lehavskysten.

Et strålende smil oply-
ser hendes ansigt, som 
hun sidder der i kiosken på 
lejrpladsen. Hun fortæller 
videre om god undervisning, 
god forkyndelse og engage-
rede ledere.

Lejrens tema var ”frihed”, 
og gennem bibelundervis-
ning, seminarer og opgaver 
lærte deltagerne om, hvad 
det vil sige at være fri. Der 
var også et par foredrag om 
populærkultur og seksua-
litet. Det er vigtige emner 
og noget, som kristne unge 
til stadighed har brug for at 
blive undervist om.

Fremgang fra tidligere
Nytårslejr er ikke noget nyt 
for den lutherske kirke i 
Peru, men antallet af del-
tagere har varieret en del 
de sidste år. Derfor var det 
meget glædeligt at se, at 
over 100 unge valgte at fejre 
overgangen til et nyt år på 
kirkens lejrsted ved Stille-

havskysten. 
Det er en klar stigning fra 

året før, og stigningen kan 
skyldes mange ting.

Den vigtigste grund er 
glade deltagere, som kom-
mer igen, og som tager de-
res venner med, men også 
facebook og andre sociale 
medier gør, at information 
om lejrene når de unge. 

Dertil kommer, at et øget 
samarbejde mellem de 

-
råder i kirken har ført til, at 

-
rede i arbejdet. 

Håbet er, at deltagerantal-
let vil stige endnu mere til 
næste år.

Imponeret over de unge
Missionærerne Mirjam og 
Rolf Leinum fra Danmark er 
engageret i ungdomsarbej-
det i kirken, og det var deres 

Mange unge var med på kirkens nytårslejr i Mejia i Peru - og mange af dem for første gang. Missionær Rolf Leinum er imponeret 
over de mange, der gerne vil være med til at lave lejr - men oplever også, at de mangler erfaring med kristent ungdomsarbejde.

første nytårslejr. 
De fortæller, at de bliver 

inspirerede og imponerede 
over det, der sker - og spe-
cielt over ledernes store vil-
lighed. 

”Det er virkelig unge, som 
ønsker noget. Da vi planlag-

over 12 timer i bus hver vej 
for at være med til et møde,” 
siger Rolf Leinum. 

Tidligere har det været kir-
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ken i Arequipa, som har haft 
ansvar for lejren, men denne 
gang stod en ledergruppe 
på 12 personer fra Cuzco, 
Juliaca, Arequipa og Tacna 
for det. 

gange for at planlægge lej-
ren, og ægteparret Leinum 
synes, det har været meget 
spændende at være med til 
disse samlinger.

Den danske missionær 

fortæller, at det er nødven-
digt med engagerede ledere 
i ethvert arbejde, og at de 
er velsignet med mange, 
der gerne vil være med til at 
lave lejr. 

Alligevel oplever de af og 
til, at mange mangler erfa-
ringer med kristent arbejde. 
Lege og aktiviteter tager 
megen tid, og det bibelske 
fundament er til tider lidt 
svagt. 

”Vi kommer fra en kristen 
kultur i Danmark, hvor man 
tænker anderledes om 
mange ting, og det er både 
interessant og frustrerende 
at se, hvordan ting foregår 
her,” siger Rolf Leinum med 
et smil. 

”Vi har set, at vi har et vig-
tigt arbejde i at styrke det 
bibelske fokus i ungdomsar-
bejdet, for det med aktivite-
ter kan de selv.”

Et fantastisk sted
Ricardo Nuñes har været 
evangelist og pastor i en 
årrække. Han hjalp til med 
praktiske ting på lejren, og 
også han praler over det ar-
bejde, som de unge gør, og 
af lejrpladsen. 

”Campel er et fantastisk 
sted og et vigtigt redskab til 
at nå nye med evangeliet. 
Her kommer man for at have 
det sjovt og for at være på 
stranden, og midt i det har 
vi en unik mulighed for at 
undervise om det, vi tror på,” 
siger han.

Oversættelse: 
Kaja Lauterbach

Rolf Leinum; Vi har et vigtigt arbejde i at styrke det bibelske 
fokus i ungdomsarbejdet, for det med aktiviteter kan de selv»
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Sang og bøn hele nytårsnat
AF KAJA LAUTERBACH

70 congolesere fejrede nyt-
årsaften med bøn, lovsang, 
dans og Guds ord. Det skete 
i en pinsekirke i Tønder, som 
de havde lånt, og som et par 
af congoleserne er tilknyt-
tet.

Congoleserne, der var 
kommet fra hele Danmark, 
begyndte med at spise sam-
men og tilbragte derefter 
hele nytårsaften og nytårs-
nat i bøn og tak til Gud.

Deltagerne havde ikke 
brug for at se nytårsfyrvær-

keri klokken 24. De ventede 
på det nye år i stilhed og 
fortsatte så bønnen og tak-
ken til Gud.

Stor taknemmelighed
Tværkulturel konsulent Else 
Wiwe og hendes mand, Kjeld, 
deltog i arrangementet.

”Bønnen blev afbrudt af 
små andagter, hvor de minde-
de hinanden om, at Gud har 
været med dem og også vil gå 
med i det nye år,” siger hun. 

”Det var fantastisk at 
mærke den plads, som bøn-
nen havde, og det hele var 
præget af stor taknemme- F
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lighed til Gud.”
Det, der gjorde stærkest 

indtryk på Else Wiwe, var en 
mand, der fortalte, hvor-
dan han havde set folk blive 
myrdet, og som takkede Gud 
for, at han havde fundet fri-
heden i Danmark.

”Det er den bedste måde, 
jeg har oplevet at komme ind 
i det nye år på,” siger hun.

En af lederne for nytårs-
fejringen har en drøm om, at 
lave et tilsvarende arrange-
ment i Toftlund missionshus 
næste år. Der kommer han og 
hans familie til venskabsmid-
dag - og føler sig hjemme.

nytår;
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verden;   
Emre Karaali; Herren er med os, fordi han ikke tillod, 
at mordet fandt sted»

AF KAJA LAUTERBACH

Politiet i Tyrkiet arreste-
rede tirsdag den 15. januar 
14 personer i byen Izmit og 
forpurrede på den måde 
mordet på præsten i byens 
protestantiske kirke.

Det skriver nyhedsbrevet 
World Watch Monitor.

Præsten Emre Karaali, 
der er 33 år og tyrker, er selv 
konverteret til kristendom-
men. Han fortæller, at to af 
de arresterede personer var 
kommet trofast i kirken i 
mere end et år, og at de næ-
sten var som familie. 

kirke og samlet information 
om mig, min familie og kir-
ken for at forberede et an-
greb på os,” siger han. 

Politiets antiterrorkorps 
slog til
En række tyrkiske medier 
fortæller om arrestatio-
nen. De skriver videre, at de 
anholdte personer havde 
planer om at myrde Karaali 

Domstolen i den egyptiske 
by Beni Suef idømte i sidste 
uge Nadia Mohamed Ali 
og hendes syv børn 15 års 
fængsel, fordi de er konver-
teret fra islam til kristen-
dom. Det skrev journalisten 
Benjamin Weinthal den 16. 
januar på FoxNews.com. 

Menneskerettighedsad-
vokater siger, at det er en 
forsmag på, hvad der er i 
vente, og at det nordafri-
kanske lands islamistiske 
regering er dårligt nyt for de 
kristne i landet.

Der er omkring syv mil-
lioner kristne i Egypten, og 
advokaterne peger på, at 
sagen er det seneste ek-
sempel på, at situationen 
bliver mere og mere dyster 
for dem.

Nadia Mohamed Ali blev 
født som kristen og konver-
terede til islam, da hun blev 
gift for 23 år siden. Hun blev 
enke og valgte for omkring 

seks år siden at konvertere 
tilbage til kristendommen. 
Efter at Mohammed Mursi 
blev valgt til præsident i 
Egypten i 2012 - og landet 
har fået en forfatning base-
ret på sharia, er fængsels-
dommene faldet.

Egyptens forfatning er 
en katastrofe
Samuel Tadros er forsker 
ved Hudson Institute’s Cen-
ter for Religious Freedom. 
Han siger, at Egyptens nye 
shariabaserede forfatning 
er en katastrofe, hvad angår 
religionsfrihed.

”Ifølge forfatningen skal 
religionsfrihed forstås inden 
for sharia, og det begrænser 
udøvelsen af kristendom,” 
siger Samuel Tadros.

”Dette er endnu en tra-
gisk sag, der understreger, 
at religiøs intolerance er 
et voksende problem i den 
muslimske verden. Den 

viser tydeligt den nye re-
gerings sande dagsorden, 
nemlig, at Egypten ikke har 
nogen respekt for interna-
tional lov og religionsfrihed,” 
siger Jordan Sekulow, der 
er leder af det amerikanske 
Center for Law and Justice.

Tilskynder USA til at 
handle aktivt
Der er planer om, at Egyp-
tens præsident Mursi snart 
skal mødes med USA’s præ-
sident Obama. Jordan Se-
kulow tilskynder amerikan-
ske diplomater til at gøre 
noget aktivt for at fremme 
religionsfrihed i Egypten.

”USA giver mere end en 
milliard dollars i støtte til 
Egypten om året. Derfor 
skal de ikke bare stå inak-
tivt på sidelinjen, men skal 
tale kraftfuldt imod denne 
form for religionsforfølgelse 
i landet,” siger han.  

                kl

Tyrkisk politi forpurrer mordplaner 
mod kristen præst

i løbet af ugen, hvor kirken i 
Izmir, har en række evan-
geliserende fremstød. Izmir 
ligger 150 kilometer øst for 
Istanbul ved kysten til Mar-
marahavet.

Tyrkiske medier fortæl-
ler, at de 14 havde indsam-
let personlige oplysnin-
ger og kopier af personlige 
dokumenter, tegninger over 
kirken og præstens hjem og 
billeder af dem, der kom for 
at prædike i Izmir. I et af de 
hjem, der blev ransaget, blev 
der fundet to våben. Politiet 

-
tes telefonsamtaler.

Politiets antiterrorkorps 
besluttede at slå til, da 
de hørte, at de mistænkte 
havde hentet en person fra 
Diyarbakir i Østtyrkiet, der 
skulle udføre mordet.

Så længe sagen kører, vil 

Præsten i byen Izmit ved 
Marmarahavet har samar-

bejdet med politiet i et år om 
at optrævle de grupper, der 

har truet ham.

politiet vil ikke udtale sig, 
men pastor Haraali siger, at 
han har arbejdet sammen 
med politiet siden januar 
2012, hvor han informerede 
dem om nogle dødstrusler, 
som han havde modtaget.
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I den forbindelse blev han 
tilbudt politibeskyttelse, 
men afslog.

Vil ikke opgive sin  

Izmit Protestant Church er 

13 år gammel. Det er en lille 
menighed med 20 medlem-
mer - alle er tyrkere, der har 
omvendt sig til kristen tro. 
Emre Karaali og hans kone 
har været præstepar der i 

-
det som udfordrende.

“Mennesker her er meget 
lukkede, og der er mange 
radikale grupper, der gør det 
til et hårdt sted for kirken,” 
forklarer han.

Pastor Karaali vil ikke op-
give sin stilling som præst i 
den lille kirke.

“For to år siden mistede 
jeg næsten livet på grund 
af sygdom, men Herren gav 
mig livet igen. Han vil be-
skytte os, og vi tror, at han 
har en gerning for os her. Vi 
har ikke mistet tilliden til 
ham,” siger han.

”Tværtimod føler vi, at 
Herren er med os, fordi han 
ikke tillod, at mordet fandt 
sted, og vi vil fortsætte med 
at gøre det, som Herren be-
der os om.”

”Vi vil fortsætte. Vi vil fort-
sætte.”

15 års fængsel for at forlade islamNorsk biskop vil drive mission
AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Søndag den 27. januar bi-
spevies den 53-årige Stein 
Reinertsen til biskop i Agder 
og Telemark bispedømme i 
det sydvestlige Norge. Det 
sker i Kristiansand Dom-
kirke. Reinertsen kommer 
fra en stilling som provst i 
Mandal, der ligger i bispe-

dømmet, og har en fortid 
som landssekretær i Norges 
Kristelige Student og Skole-
ungdomslag. Reinertsen af-
løser Olav Skjevesland, der 
har været biskop i 14 år.

Den nye biskop har gjort 
sig bemærket med konser-
vative teologiske synspunk-
ter. Han er således mod-
stander af en ægteskabslov 

at han var blevet valgt, kom 
det frem, at han heller ikke 
vier fraskilte. 

I modsætning til tidligere 
går han i dag ind for kvinde-
lige præster, men han siger, 
at det aldrig har været et 
vigtigt spørgsmål for ham.

”Som situation er i vores 
kirke, er det naturligt at 
have en positiv holdning til 
kvinder som præster,” sagde 
han under valgkampen.

Valget af Reinertsen er 
historisk, fordi det er første 
gang siden reformationen, 

at en norsk biskop vælges af 
kirken selv og ikke af staten. 
Det er en følge af den nye 
styrelseslov for Den norske 
Kirke, som blev vedtaget for 
to år siden.

-
mer i stiftet, men kun en 
tredjedel af biskoppernes 
stemmer. Den endelige af-
gørelse lå i Kirkerådet, som 
valgte ham med ti stemmer 
mod fem.

Stein Reinertsen sagde i 
valgkampen, at han betrag-
ter missionsbefalingen som 
kirkens hovedudfordring, og 
at der er behov for at udvikle 
en ”dobbelt lyttende hold-
ning”: 

”På den ene side må vi lyt-
te til den tid og det samfund, 
vi lever i. Vi må kende, elske 
og skabe gode relationer til 
de mennesker, vi møder. På 
den anden side må vi lytte 
til Guds ord og spørge, hvad 
han vil os i dag.”

”Missionsbefalingen er kir-
kens hovedudfordring,” siger 
den nye biskop.



kirke;   

Manu Sareen: Kirken er 
en kæmpe success

Ministeren formanede kirkelige mediefolk til at tale kirken op

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

”Kirken er sin egen værste 
fjende. Præster og andre 
kirkefolk udtaler sig for ofte 
om, hvor galt det står til, og 
hvor trist det hele er. Men i 
virkeligheden er kirken en 
kæmpe succes, og det burde 
fortælles. Den levende dan-
ske folkekirke er god nok. 
Den har jeg tro på”.

Det sagde minister for 
kirke og ligestilling Manu 
Sareen ved Kirkernes Me-
diedag den 19. januar i 
Fredericia ifølge Ugebre-
vet Søndag morgen. Dagen 
var arrangeret af Danmarks 
Kirkelige Mediecenter og 
Kirkeligt Medieakademi. 
Medindbydere var Menig-
hedsrådsforeningen, Sog-
nemedhjælperforeningen og 
folkekirken.dk.

Tal ikke ned, men op
Manu Sareen advarede mod 
”at tale kirken ned” gennem 
negative og problemfokuse-
rede debatindlæg. For han 
mener slet ikke, at det står 
så slemt til, som medierne 
ofte giver udtryk for.

Ministeren fortalte blandt 
andet, hvordan hans kolle-
ger i andre europæiske lan-
de undrer sig over, at mere 

end halvdelen af danske 
-

meret. Sådan ser virkelig-
heden slet ikke ud andre 
steder.

Derfor skal kirken blive 
bedre til at fortælle den 
gode historie om sig selv, 
mener kirkeministeren. 

”Det er vigtigt at tale kir-
ken op i stedet for at tale 
den ned, og det er vigtigt 
at være rummelig og møde 
mennesker, hvor de er. Fra 
begyndelsen har kirken 
gjort sig umage med at 
kommunikere til helt almin-
delige mennesker, og det 
skal den blive ved med. Og 
så skal den ikke være bange 
for at tage nye kommunika-

tionsformer i brug, bare de 
virker.”

Brug de sociale medier
Manu Sareen påpeger, at 
kirken også må forholde sig 
til den internetvirkelighed, 
som er den moderne travle 
danskers virkelighed. Det be-
tyder blandt andet, at kirken 
skal være synlig på facebook 
og i andre sociale medier. På 
den måde tager man kirkens 
medlemmer alvorligt. 

Ministeren erkender, at 
der ofte er strid i kirken om 
moderne kommunikati-
onsformer. Nogle foretræk-
ker traditionelle måder at 
kommunikere på. Men han 
mener, at nytænkning og 

tradition sagtens kan gå 
hånd i hånd.

Han fremhævede de unge 
københavnske præster, der 
deltager i baby- eller bryl-
lupsmesser. 

”De er villige til at møde 
mennesker og snakker med 
dem om livets store spørgs-
mål og er med til at skabe 
modhistorier til de negative 
historier om kirken. Og de 
kritiske røster må forholde 
sig til, at kirken er nødt til at 
følge med tiden,” sagde mi-
nisteren. 

”Der går ingen skår af kir-
ken ved at udvise rumme-
lighed – og hvis noget virker 
for nogen, så vil jeg blot glæ-
de mig over det.”
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Lettere ind og ud af folkekirken
Det skal ikke være for van-
skeligt at melde sig ind i fol-
kekirken. Det mener landets 
biskopper, som på bispemø-
det først i januar besluttede, 
at der ikke længere skal 
være noget krav om en præ-
stesamtale, når en person 
beslutter at melde sig ind i 
folkekirken.

”Vi er enige om, at det skal 
blive nemmere at melde sig 
ind. Det er selvmodsigende, 
at man nærmest skal til ek-
samen for at blive indmeldt, 
mens det er meget nemt via 
internettet at melde sig ud. 
Det skal være muligt at blive 
medlem uden krav om sam-
tale med præsten,” mener 

biskop i Viborg Stift Karsten 
Nissen ifølge Kristeligt Dag-
blad.

Biskoppernes beslutning 
kommer efter, at Ligestil-
lings- og Kirkeministeriet i 
sommer besluttede, at  ud-
meldelse af folkekirken kan 
ske alene ved at sende en 
mail til kirkekontoret. Tidli-
gere har det været krævet, 
at man sendte et brev eller 
henvendte sig personligt på 
kirkekontoret. 

Og hvis man ombestemte 
sig og ønskede genindmel-
delse i folkekirken, skulle 
man møde op til en samtale 
med præsten, som skulle 
vurdere, om ønsket om gen-

indmeldelse var tilstrække-
lig alvorligt ment.

Det er for let
Biskop Elisabeth Dons Chri-
stensen var ikke tilfreds, da 
ministeriet i sommer gjorde 
det let at melde sig ud af 
folkekirken.

”Jeg synes helt ærligt, at 
når man melder sig ud af 
et trossamfund, så skyl-
der man sine medlemmer 
at tage det mere alvorligt. 
Udmeldelse per mail sender 
i mine øje et forkert signal 
om, at kirken er ligeglad 
med, at folk melder sig ud,” 
sagde hun dengang.

Sognepræst Henrik 

Højlund, der er formand for 
Evangelisk Luthersk Net-
værk kalder biskoppernes 
beslutning om at gøre det 
lettere at melde sig ind for 
en ”rigtig dum ide”.

”Det er begrædeligt for 
folkekirken, at man har så 

ned for folk. Det her drejer 
sig jo ikke bare om at skifte 
skjorte eller politisk parti. 
Det handler om noget så al-
vorligt som religiøs identitet. 
Hvis man gør det alt for let 
for folk, så udvander man 
alvoren og gør sig selv lidt til 
grin som kirke,” siger han til 
Kristeligt Dagblad.

brs

Manu Sareen; Der går ingen skår af kirken ved 
at udvise rummelighed – og hvis noget virker 
for nogen, så vil jeg blot glæde mig over det»
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Indvandrerpræst årets teolog
Menighedsfakultetet (MF) har kåret 
sogne- og indvandrerpræst ved Apo-
stelkirken på Vesterbro Niels Nymann 
Eriksen til ”Årets teolog 2012”. Det skete 
i overværelse af omkring 120 deltagere 
på det årlige teolkursus på institutionen 
midt i januar.

”Niels Nymann Eriksen har på en fornyende måde for-
enet vigtige sider af teologiens og kirkens opgaver, herun-
der været en foregangsmand i kirkens integrationsarbejde 
på Vesterbro og i et banebrydende projekt været med til at 
oprette Café Exit og hjælpe ex-indsatte ud i samfundet,” 
sagde MF’s formand Jørgen P. Jørgensen og fakultetsleder 
Jørn Henrik Olsen i deres begrundelse for valget.

De fremhævede også, at årets teolog på grund af sin store 
viden bliver brugt af både biskopper, politikere og journali-
ster som resurseperson, og at han er en fremragende for-
midler af kirkens budskab, der evner at gøre det komplice-
rede enkelt og ikke mindst helt nyt og vedkommende.

”Niels Nymann Eriksen står med sit tydelige efterføl-
gelsesliv som forbillede for andre,” fremhævede de to 
MF-ledere desuden.

Menighedsfakultetet har siden 2005 uddelt prisen som 
en anerkendelse til teologer, der har gjort en ekstraordi-
nær indsats til fremme af bibeltro teologi og menigheds-
liv. Med udnævnelsen følger en check på 5.000 kroner.

brs

Anerkendelse af MF-forsker
Adjunkt i systematisk teologi ved Menighedsfakultetet i 
Aarhus, Jeppe Bach Nikolajsen, ansættes på Det teologi-
ske Menighetsfakultet i Oslo i en 20 procents stilling som 
professor II. Her skal han dække et undervisningsbehov i 
missionsteologi, som er hans fagområde.

-
ders forskning og viden. Men det er også et bidrag til en 
yderligere styrkelse af den kvalitetsudvikling, vi ønsker 
virkeliggjort på Menighedsfakultetet,” siger fakultetsle-
der Jørn Henrik Olsen.

Stillingen gælder foreløbigt i 2013-14 og supplerer 
Jeppe Bach Nikolajsens ansættelse på Menighedsfakul-
tetet i Aarhus.

Stillingsbetegnelsen ”professor II” er et norsk begreb, 
som betyder, at der stilles de samme krav som til ordi-
nære professorer, men inden for et snævrere fagområde.

brs

Rejser til Camp Bastion
Ægteparret Anne-Mie og Poul-Erik Andersen, der tidli-
gere har været udsendt til Tanzania for Luthersk Mission, 
rejser mandag den 28. januar til Afghanistan som ledere 
af KFUM’s Soldaterhjem. 

”Vi tager af sted for at skabe et hjem for soldaterne. 
Det er vores mission gennem diakoni. Vi vil gerne gennem 
personlige historier kaste lys over Guds kærlighed til os 
mennesker,” lyder det fra Anne-Mie Andersen. 

Poul-Erik Andersen supplerer med oplevelser fra de-
res tid som ledere af KFUM’s Soldaterhjem i Høvelte for 
nogle år siden: 

”Det er en meget positiv oplevelse, at soldaterne bare 
kommer ind ad døren og er glade for, at vi er der”. 

brs

Manu Sareen mener ikke, det står så slemt til med kirken, som medierne ofte giver udtryk for.



AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Det var religiøs diskrimina-
tion, da luftfartsselskabet 
British Airways i 2006 sus-
penderede den nu 61-årige 
stewardesse Nadia Eweida 
fra sit job, fordi hun insiste-
rede på at bære et synligt 
kors på sin uniform.

Det var derimod ikke reli-
giøs diskrimination, da den 
nu 57-årige sygeplejerske 
Shirley Chaplin i 2007 af ho-
spitalets ledelse blev næg-

i en kæde om halsen, som 
hun havde gjort i 30 år. 

Forvirret?

Diskrimination    
eller ej
Det var dommerne ved Den 
Europæiske Menneskeret-
tighedsdomstol i Strasbourg 
tilsyneladende ikke, da de 
den 15. januar skulle afsige 

om religiøs diskrimination. I 
alle tilfælde var der tale om 
sager, hvor kristne følte sig 
udsat for diskrimination i 
det britiske samfund, men 
havde tabt deres sager i det 
britiske retssystem.
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diskrimination;   
Tyge Trier; Dommene viser, at der skal være en konkret og 
væsentlig begrundelse for at gribe ind over for udøvelse af 
religion på arbejdspladserne»

Delte meninger om domme
Fire nye domme fra Den Europæiske Menneskerettighedsdomstol om religiøs diskrimination 

mødes med både bekymring og tilfredshed

Domstolen anerkender ar-
bejdstagerens ret til at bære 
religiøse symboler, hvis ikke 

arbejde. Men arbejdsgive-
ren kan forbyde symbolerne, 
hvis det er nødvendigt af 
hensyn til arbejdets udfø-
relse. Og det var det i Shirley 
Chaplins tilfælde, fordi kæ-
den om halsen stred mod 
de gældende sundheds- og 
sikkerhedsregler på ar-
bejdspladsen.

Det fremgår også af dom-
mene, at arbejdsgiverne 
ikke har nogen pligt til at 

-
-

ter medarbejderen til andre 
og mere uproblematiske 
funktioner.

Mangel på   
tolerance
The European Centre for 
Law and Justice (ECLJ), som 
er en kristen institution, 
udtrykker dyb bekymring 
for dommens konsekven-
ser i Storbritannien. Gregor 
Puppnick, der er direktør 
for ECLJ, frygter ligefrem, at 
det fremover vil blive umu-
ligt at undgå diskrimination 
af kristne på arbejdsplad-
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serne.
”Rettens ord giver en fri 

licens til at diskriminere 
kristne på deres arbejds-
plads ved at tvinge dem til 
at opføre sig ’politisk kor-
rekt’. Dommene er et slå-
ende eksempel på libera-
lismens og relativismens 
frihedsødelæggende ten-
dens. I vores samfund er der 
nu enighed om, at der ikke 
er en moral, og derfor tolerer 
man ikke dem, som stadig 
besidder en moralsk døm-

mekraft i samvittigheden,” 
siger direktøren.

Respekt for   
mangfoldighed
Herhjemme er menneske-
rettighedsekspert Tyge Trier 
meget mere positiv. Han 
mener, at dommene giver 
håb for retten til at udøve 
sin religion i et sekulært 
samfund og bevare sin reli-
giøse overbevisning på ar-
bejdspladsen.

”Jeg tror, domstolen øn-

Nadia Eweida:
Ansat i British Airways som check-in medarbejder. Fik i 2006 at 
vide, at hun ikke måtte bære kors i denne funktion og blev fyret.

Nadia Eweida vandt sagen ved Den europæiske Menne-

til at give udtryk for sin religiøse tro.
Hun vendte i øvrigt, efter at have anlagt sagen i 2007, til-

bage til sit job, da selskabet ændrede sine regler, så kors og 
jødestjerner nu gerne må bæres synligt.

Gary McFarlane:
Britisk Parrådgiver. Blev bortvist fra sin arbejdsplads i 2008, 
efter at han over for sine foresatte havde redegjort for sine 
moralske skrupler ved at rådgive homoseksuelle par.

Gary McFarlane tabte sagen ved menneskerettigheds-
domstolen med samme begrundelse som Lilian Ladele.

Artikel 9: Ret til at tænke frit og til samvittigheds- og reli-
gionsfrihed 

Enhver har ret til at tænke frit og til samvittigheds- og 
religionsfrihed; denne ret omfatter frihed til at skifte re-
ligion eller tro samt frihed til enten alene eller sammen 
med andre, offentligt eller privat at udøve sin religion 
eller tro gennem gudstjeneste, undervisning, andagt og 
overholdelse af religiøse skikke. 

Stk. 2. Frihed til at udøve sin religion eller tro skal kun 
kunne underkastes sådanne begrænsninger, som er 
foreskrevet ved lov og er nødvendige i et demokratisk 
samfund af hensyn til den offentlige tryghed, for at be-
skytte den offentlige orden, sundheden eller sædelighe-
den eller for at beskytte andres rettigheder og friheder. 

Artikel 14: Forbud mod diskriminering 
Nydelsen af de i denne konvention anerkendte ret-

tigheder og friheder skal sikres uden forskel på grund 
af køn, race, farve, sprog, religion, politisk eller anden 
overbevisning, national eller social oprindelse, tilhørsfor-
hold til et nationalt mindretal, formueforhold, fødsel eller 
ethvert andet forhold. 

sker at sende et signal om, 
at der skal være respekt for 
mangfoldigheden. Dom-
mene viser, at der skal være 
en konkret og væsentlig 
begrundelse for at gribe ind 
over for udøvelse af religion 
på arbejdspladserne, samt 
at der ikke må forskelsbe-
handles. Om det så beret-
tiger fyringer, er op til det 
enkelte land at vurdere,” 
siger Tyge Trier til Kristeligt 
Dagblad.

Han mener dog også, at 

der under dommene måske 
ligger en stemning om, at 
de stærkt religiøse selv skal 

kværulere.

Pragmatiske   
løsninger
Ekstern lektor og interreli-
giøs konsulent Mogens Mo-
gensen er også positiv.

”De nylige domme vedrø-
rende religiøs klædedragt i 
arbejdssammenhæng følger 
en pragmatisk linje. Efter 
min mening har domstolen 
her lagt en meget fornuftig 
linje,” skriver han på kristen-
dom.dk.

”Det er mit indtryk, at de 
-

givere - i modsætning til vis-
se politikere - ikke fokuserer 
på den religiøse symbol-
værdi, men har en pragma-
tisk tilgang til forholdene på 
deres virksomheder og er 

løsninger,” vurderer Mogens 
Mogensen.

De tre briter, der tabte 
deres sag, overvejer nu, om 
de vil anke dem til en højere 
instans ved Den Europæi-
ske Menneskerettigheds-
domstol.

Shirley Chaplin:
Britisk sygeplejerske. Blev i 2007 bedt om at fjerne et lille 

var, at det var i modstrid med arbejdspladsens sundheds- og 
sikkerhedsregler.

Shirley Chaplin tabte sagen ved menneskerettighedsdom-
stolen.

Lilian Ladele:
Ansat som giftefoged i London. Nægtede at udføre vielser 
af homoseksuelle par på rådhuset, fordi det var uforeneligt 
med hendes tro. Loven om homoseksuelle vielser blev ind-
ført i England i 2005, og fyringen skete i 2007.

Lilian Ladele tabte sagen ved menneskerettighedsdomsto-
len, som slog fast, at arbejdsgiveren har ret til at pålægge en 
medarbejder arbejdsopgaver, der strider mod vedkommen-
des tro.

Artikel 9 og 14 
i den europæiske menneske-
rettighedskonvention

Domstolen anerkender arbejdstageres ret til at bære religiøse symboler, hvis ikke det har ind-

Den europæiske menneskerettighedsdomstol i Strasbourg 
afsagde 15. januar domme om religiøs diskrimination
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lm-team;   
Else Wiwe; Jeg vil gerne give LM’ere starthjælp til at 
gå i gang med at etablere kontakt til nydanskere»

AF KAJA LAUTERBACH

”Yes, de opgaver er lige mig!”
Sådan tænkte Else Wiwe, 

da hun så den ledige stilling 
som tværkulturel konsulent 
i LM. Hun søgte stillingen, 

sommer.
Hun fortæller, at opgaven 

som tværkulturel konsulent 
er vidt forgrenet. Og at der er 
to målgrupper: nydanskere 
og LM-baglandet.

På den ene side arbejder 

nydanskerne bor i ”hendes” 
område, hvem de er, hvor de 
kommer fra og så videre. Det 
researcharbejde, synes hun, 
er utrolig spændende, og på 

Tidligere job giver inspiration
Else Wiwe mener, at livserfaringer altid kan bruges – uanset hvor man har dem fra

den måde bliver hun klar på 
sit arbejdsfelt. 

Og så er hun selvfølgelig 
med til at etablere kontakt 
til nydanskerne.

På den anden side skal 
hun komme med inspiration 
og starthjælp til LM’ere, som 
gerne vil i gang med opga-
ven, og mod til at etablere 
kontakt til nydanskerne.

Else Wiwe vil gerne kunne 
byde folk velkommen til at 
bruge konsulenten. 

”Mange tror, at de sprogli-
ge barrierer er uovervindeli-
ge, og de kan være usikre på, 

den kulturelt. Men dem, der 
kommer hertil fra andre kul-
turer, er vant til helt anden 
åbenhed over for hinanden. 

Flygtning fra Congo har fået nyt liv i Haderslev

Émile Djonga følte sig meget 
ensom, da han kom til Dan-
mark for tre år siden.

”Jeg forstod ikke sproget 
og følte mig isoleret, fordi 
jeg ikke kunne tale med 
nogen,” siger den 41-årige 

Men så mødte han Else 
Wiwe. Første gang var, da 
kommunen brugte hende 
som tolk til swahili, som 
Émile Djonga forstår - dog 
uden at tale det. Hun gav 
ham også en invitation til Kul-
turmøde, som er LM’s tvær-
kulturelle tilbud i Haderslev.

Lærer ved at tale
Émile Djonga, der er vokset 
op som katolik, tog med til 
kulturmøde for at møde an-
dre mennesker. 

”De tog rigtig godt imod 
mig, og min opmærksom-

Den savner de og misforstår 
det ofte som, at vi danskere 
er kolde og meget lukkede,” 
siger hun.

Kommune overrasket
En anden af Else Wiwes op-
gaver er at prøve at få kon-
takt til kommunerne, hvor 
nydanskerne bor, sådan at 
hun kan få at vide, hvor de 
først og fremmest skal satse 
på at få startet nyt tværkul-
turelt arbejde op.

Senest har hun været til 
møde i Aabenraa kommune. 

”Det var en fantastisk 
oplevelse. De var tydeligt - 
og glædeligt - overraskede 
over, at nogle kommer og 
tilbyder hjælp uden at skulle 
have noget for det. Det var helt nyt for dem,” fortæl-

ler hun.

Lægge rutiner på hylden
Det er ikke nyt for Else Wiwe 
at arbejde i LM. Fra 1985-
2001 var hun og hendes fa-
milie missionærer i Tanza-
nia, og de seneste syv år har 
hun været ansat som børne-
konsulent i LM Kids. 

Men hun tror, det var tid til 
et skifte. Ligesom hun gene-
relt mener, at der hele tiden 
er brug for nytænkning og 
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Tværkulturelt team

LM’s tværkulturelle team er - med Else Wiwes ord - blevet reduceret til et parsamarbej-
de. De er nemlig kun to medarbejdere med en samlet ansættelse på 1,6 fuldtidsstilling.

”Opgaverne råber efter en opgradering - det har LM og nydanskerne brug for,” siger Else 
Wiwe. Men spekulerer samtidig på, om opgaven burde være nødvendig i det lange løb.

”Det burde jo være så naturligt for os som kristne og som menighed at integrere og 
sluse nydanskerne ind - i særdeleshed de kristne, som udgør 42 procent af dem, der 
kommer til Danmark.”

nye ideer og ny inspiration i 
sådanne konsulentopgaver.

”Det er godt, at man ikke 
sidder for fast i den slags op-
gaver. Et nyt arbejdsområde 
giver nye udfordringer, og 
man er nødt til at lægge ruti-
nerne på hylden,” siger hun.

Else Wiwe understreger, at 
der ikke er noget fra hendes 
tidligere job, som hun ikke 

tion i, når det gælder opga-
verne i det tværkulturelle 
arbejde. 

”Livserfaringer kan nemlig 
altid bruges til et eller andet 
- uanset hvor man har dem 
fra,” slår hun fast.

Når det gælder hendes 
mangeårige missionærtid, 
tror hun, det er positivt, at 
hun har prøvet på egen krop 
at være fremmed og skulle 
integrere sig. Det har nemlig 
givet hende nogle redskaber, 
som kan være gode at bruge 
i medvandring med menne-
sker, der gerne vil integrere 
sig i det danske samfund.

Émile Djonga er taknemmelig for alt det, han har fået, fordi han mødte Else Wiwe

hed blev fanget,” siger han 
og fortæller begejstret om 
programmet med danske 
lege, Guds ord og nogle, der 
kommer og fortæller om tra-
ditioner og kultur. 

”Det er et sted, hvor ven-
skaber kan vokse frem, og 
det har jeg brug for for at 
blive integreret. Og her er 
jeg nødt til at tale dansk, da 
stort set ingen forstår mine 
andre sprog fransk og lin-
gala,” siger han.

”På sprogskolen lærer 
man reglerne for et sprog, 
men det er ved at bruge det, 
lave fejl - og blive rettet - at 
man bliver god til det.” 

Bibel og dansk
Émile Djonga er medlem af 
Haderslev Frimenighed og 
kommer også i en bibelstu-
diegruppe. Det opnår han to 

ting ved på en gang, oplever 
han.

”Jeg lærer mere om Bibelen, 
og jeg lærer sprog, da alt fore-
går på dansk, og de er gode til 

at rette mig,” siger han.
Gennem Kulturmøde har 

Émile Djonga også fået en 
venskabsfamilie. Det har gi-
vet ham nogle at snakke med 

og besøge - og at lave ting 
sammen. For eksempel har 
han lært at lave dansk mad.

”Danskere kan virke meget 
reserverede. Men det er de-

res kultur - ikke fordi de ikke 
kan lide udlændinge,” har 
han erfaret. 

Gør ondt, men hjælper
Émile Djonga er så taknem-
melig for alt det, han har 
fået, fordi han mødte Else 
Wiwe, og han er også glad 
for, at hun tit spørger, om de 
skal gøre noget sammen.

For eksempel har Émile 
Djonga været med til møde 
med kommunen i Aabenraa 
og til en inspirationskon-
ference for tværkulturelt 
arbejde i Aarhus, hvor han 
fortalte om sit liv. 

”Det gør meget ondt at 
tale om min kone og seks 

mistet kontakten med, men 
det hjælper mig at fortælle 
om dem,” siger han. 

           kl



AF JENS OLE CHRISTENSEN

 

”… så det er klart, at I er et Kristus-
brev, der er blevet til ved vores tje-
neste, ikke skrevet med blæk, men 
med den levende Guds ånd, ikke på 
tavler af sten, men i hjerter, på tav-
ler af kød og blod” 
(2 Kor 3,3).

For nogle år siden blev en mand, 
jeg kender, præst i Den danske 
Folkekirke. 

I et interview spurgte en avis 
ham om, hvad hans program-
erklæring som præst var. Han sva-
rede: ”En præst skal leve sådan, at 
mennesker ved at efterligne ham 
kommer til Kristus.”

Min første reaktion var, at jeg 
syntes, at den sætning næsten lød 
selvretfærdig: ”Se på mig, så bliver 
I gode kristne!”

Men efterhånden som tiden er 
gået, er jeg kommet til at høre de 
ord som den bedste beskrivelse 
af at være et kristusbrev i verden. 
Og som beskrivelsen af dna’et i alt 
kristent lederskab. Og det er alt 
andet end farisæisme:

En synder bekender sin synd for 
Jesus. Det menneske, der efter-
ligner ham, kommer til Jesus. Et 
menneske takker Gud for sund-
hed, mad og hjem. Den, der efter-
ligner den tak, kommer til Gud som 
et taknemmeligt menneske.

Enhver læser kan selv fortsæt-
te med eksempler: Et tvivlende 
menneske, en træt, en bange, den 
ensomme, en uden begejstring og 
glæde i kristenlivet … der kommer 
til Jesus.

Så er det muligt at være alt dette 
– synder, tvivlende, følelseskold – 
og samtidig et kristusbrev i verden.

10

forbilleder;   
Jens Ole Christensen; Kristusbrevet er ikke et program. 
Det er noget, jeg er, uanset om det er gode eller vanskelige 
tider i kristenlivet»

Det er nemt at blive et moralbrev og ikke et kristusbrev, 
således at mennesker bedst kender os på det, vi siger nej til

Det giver frihed til Kristi tjenere: 
Kristusbrevet er ikke et program. 
Det er noget, jeg er, uanset om det 
er gode eller vanskelige tider i kri-
stenlivet.

Moralbrev eller kristusbrev
Vi lever i en tid, hvor samfundets 
moral og kristen etik bevæger sig 
længere og længere væk fra hinan-
den. Det gælder ikke mindst sek-
sualetik, men også i nogen måde 
økonomisk etik og etikken om, 
hvordan vi taler om hinanden.

Vi missionsfolk er nødt til i det 
offentlige rum og privat at sige 
nogle meget markante ”nej’er” i 
disse år. Ellers er vi ikke tro mod 
Guds ord.

Men i sådan en situation er det 
let at blive et moralbrev og ikke et 
kristusbrev, således at mennesker 
bedst kender os på det, vi siger nej 
til: homoseksuelle ægteskaber, 
samliv før ægteskab, provokeret 
abort, frådseri …

Og dette billede af moralbre-
vet rykker let ind på indersiden af 
vores egne sjæle, sådan at vi selv 
får vores identitet i den anderledes 
moral og de markante nej’er.

Paulus’ ord minder os om, at vo-
res ultimative målsætning ikke er 
opretholdelsen af den gode orden 
i samfundet. Det er for lidt, så vig-
tigt det end er!

Det endelige mål er tilgivelsen 
i Kristus. Vi ved fra evangeliet, at 
intet menneske er så smukt og 
dejligt som en synder hos Kristus. 
Det er derfor, Paulus kan tale om, 
at målet for hans mission er at 
fremstille ethvert menneske som 
fuldkomment 
i Kristus (Kol 
1,28). Og derfra 
udspringer gen-
oprettelsen af 
alle relationer: 
først med Gud og 
siden med men-
nesker.

Dette – og intet mindre - er mis-
sionens mål. 

To åbenbaringer  
af Guds kærlighed
Denne modsætning mellem at 
være et moralbrev og et kristus-
brev har sammenhæng med den 
store modsætning i 2 Kor 3. Der 
bruges forskellige ord om den i 

Vi er et brev fra Kristus til verden

teksten: bogstavens tjeneste og 
åndens tjeneste, dødens tjeneste 
og livets tjeneste (v.6-7).

Traditionelt har vi lutherske kaldt 
denne spænding ”lov og evange-
lium”. Dette er ikke en modsætning 
mellem Guds hellighed og ret-
færdighed på den ene side (loven) 
og Guds kærlighed på den anden 
(evangeliet). Sådan kommer missi-
onsfolk – i det mindste i Danmark 
– undertiden til at tale om det.

Både loven og evangeliet er 
åbenbaringer af Guds kærlighed.

Når Guds bud siger: ”Du skal el-
ske din næste”, så er det en åben-
baring af Guds kærlighed. Nemlig 
den kærlighed, som min næste har 
brug for, og som Gud kræver af mig.

Når vi siger gode ord eller hjæl-
per et andet menneske, er tro i 
vores ægteskaber eller ærlige i 
pengesager, så gør vi noget, som er 

”livets tjeneste – evangeliet – 
fortæller, os at ingen synd er 
så stor, at der ikke er fuld op-
rejsning for den hos Jesus”

i overensstemmelse med kærlig-
hedens Gud.

Når dette alligevel omtales som 
dødens tjeneste, skyldes det, at 
jeg vel kan gøre de ydre gode ger-
ninger – og det har min næste 
virkelig brug for(!) - men jeg kan 
ikke forandre mit hjerte. Og det er 
hjertet, Gud spørger efter.

Evangeliet er - som loven – en 
åbenbaring af Guds kærlighed. Ikke 
den kærlighed, Gud kræver, men 
den kærlighed, Gud giver os i Jesus.

Og som gør synderen hos Jesus til 
det smukkeste menneske i verden.

Kort sagt
Sagt i få sætninger:
Dødens tjeneste – loven – fortæl-
ler os, at ingen synd er så lille, at 
den ikke alene kan drive os i for-
tabelsen. Derfor er det så forfær-
deligt kun at være et moralbrev i 
verden.

Livets tjeneste – evangeliet – 
fortæller os, at ingen synd er så 
stor, at der ikke er fuld oprejsning 
for den hos Jesus.

Derfor er det så godt at være et 
kristusbrev i verden. Og at møde et 
kristusbrev …
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I juli 2012 deltog generalse-
kretær Jens Ole Christensen 
i Norsk Luthersk Misjons-
sambands generalforsamling 
i Oslo.
Her holdt han tre bibeltimer 
ud fra tekster i 2 Korinther-
brev.
De tre bibeltimer bliver bragt i 
Tro & Mission nummer 2, 3 og 
4, 2013.
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AF PHILIP BACH-SVENDSEN 

ESBJERG

Der er blevet talt og skrevet en hel 
del om Luthersk Missions kerne-
værdier, så vi kan dem vist efter-
hånden nogenlunde udenad. 

Hvordan med kristendommen? 
Kan den også skæres helt ind til 

meget håndgribeligt svar på. 

udleveret en konvolut, blev bedt 
om at putte ét af kornene i, lukke 
konvolutten og skrive ”Johannes-

AF OLE SOLGAARD

Selvom Lydia Kousholt som single 
savner en mand at dele livet med, 
har hun tillid til, at Gud vil det 
bedste for hende – også på det 
område.

Den 34-årige pædagog bor alene 
-

-

Kamp, hvile og tillid
Hverdagene er indholdsrige for 
Lydia Kousholt – med spænden-

familie og et godt fællesskab i 

noget: en mand at dele livet med.

er det ikke let at overskue at være 

smerten med. Det kan også ople-

sammen med mange og fået gode 

dele oplevelserne med.” 

”Se til vort skjold, Gud, se på din salvedes ansigt!” (Sl 4,3f).

Jeg synes, denne salme udtrykker en længsel efter at være Gud 
nær. En længsel, som klinger igen i mit sind. Nogle gange opleves 
den som stærk, andre gange som svag. Men grundlæggende er mit 

frem til den herlighed, som er, hvor Gud er. 
Min lykke i evigheden er for altid at kunne leve Gud nær – fuld-

ham, der dækker for mig, skærmer og beskytter mig. Se på din sal-
vedes ansigt. 

Guds salvede er Jesus. Hans ansigt er fuld af kærlighed. Han el-
skede mig som ingen anden. Hans ansigt udstråler nåde. For han 

du ser på Jesus og lader ham være den, der dækker for min synd. 

Gud ser på Jesus, giver han mig nåde og ære.

Bent Olsen 
Hillerød

mit bibelvers;

mit liv med Jesus;

Et eneste vigtigt hvedekorn
evangeliet 12,24” udenpå. 

Det er der, hvor Jesus omtaler sig 

måde: ”Hvis hvedekornet ikke fal-

det ene korn.” 
Jeg passede i mange år godt på 

det ene korn! 

Ikke mennesketomt
Kan du forestille dig Guds rige helt 
mennesketomt? Tak og lov til Je-
sus for, at det er umuligt! 

Grunden gav han selv: ”Hvis hve-

fold.” 

konkludere: ”Det nytter ikke noget. 

Men de havde ikke begreb om 
kristendommens kerneværdi. For 
selv med dén popularitet ville 

Gud vil det bedste for mig
”Jeg må lægge smerten ved at være single over til Gud,” siger Lydia Kousholt

Lydia Kousholt mærker også udfordringerne ved at være single i menighedssammenhæng.

har styr på det. Han har vist mig på 
så mange andre områder, at han 

gerne vil have det. Det er ham, der 
har det store overblik.” 

-

nu er mit – mellem de mennesker, 

giver mig en hverdag, som han er 
en del af, og at han bærer mig helt 

for mig.”

Udfordringer
Udfordringerne ved at være single 
mærker Lydia Kousholt også i me-

nighedssammenhæng. For eksem-
pel når forkyndere ofte bruger ek-
sempler fra ægteskabet, er det en 
udfordring for hende at omsætte 
budskabet til en single-hverdag. 

-

at leve alene.
-

tro;   
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Bent Olsen; Ved at Gud ser på Jesus, giver 
han mig nåde og ære»

Guds rige have været lige menne-
sketomt! 

Men nu er magten Guds. Han får 
al ære. Satan venter i skrivende 
stund på sin endelige dom. Hver 

i Guds rige, så det til sidst er helt 
uden en tom plads. 

Det er alt sammen frugten af, 

andet hvedekorn. Det skyldes hans 

Med Jesus i Guds rige - altid
Hvem er det så, der går ind i Guds 
rige? Her har min konvolut med 
den ene hvedekerne stadig et 
vigtigt budskab. Her siger Jesus 
nemlig: 

-
diske liv, vil miste det himmelske.” 

altid være sammen med ham i 
Guds rige. På grund af Jesu

siden af, fordi deres hverdagsfo-
kus er så forskelligt. Og samtidig 

sorg.”
Lydia Kousholt har også gode 

erfaringer med at være sammen 
med ægtepar. I den forbindelse 
mener hun, det er vigtigt at få sat 
ord på, hvilke forventninger man 
har til hinanden, så der både bli-
ver plads til at være sammen med 
hele familien og til at være alene 
sammen med den voksne, som 
man primært er ven med.

Håb
Hun kan ikke forestille sig et liv 
uden Jesus. Og glæder sig over, at 
han er en del af hendes hverdag:

være en tilgivet synder, der dag-
ligt lever af Guds nåde og omsorg. 

ikke forstår nu,” lyder det overbevi-
sende fra Lydia Kousholt.



BOGANMELDELSE

AF DITTE OLSEN

Tracy L. Higley:
Vanviddets have
Scandinavia 2012

339 sider - 199,- kroner

Vanviddets have bruger 
Daniels Bog kapitel 4 som 
springbræt til en krimi om 
magt, mord og kærlighed i 
Babylons storhedstid. Ro-
manen foregår i løbet af få 
måneder i den sidste tid af 
Nebukadnesars vanvid, som 
Gud har slået ham med på 
grund af hans synd og selv-
ophøjelse.

Hovedpersonen er Ne-
bukadnesars (opdigtede) 
datter Tiamat, som havde et 
nært forhold til sin far, før 
Gud lod ham opføre sig som 
et vildt dyr, som må holdes 
gemt og fanget i Babylons 
hængende haver.

Tiamats ægtemand dør på 
mystisk vis, og to pludselige 

Bibelhistorisk krimi

mord inden for slottets om-
råde sætter Tiamat i gang 
som detektiv.

Sporene fører hende 
blandt andet til Babylons 
afgudspræster, som gennem 

trolddom, besværgelser og 
intriger forsøger at tiltage 
sig mere magt i riget. Men 
hun kommer også i kon-
takt med de bortførte jøder, 
blandt andet kongesønnen 

Pedaja, profeten Daniel og 
deres gudstro.

Tiamat er en forkælet og 
beskyttet 21-årig prinsesse, 
hvilket kommer troværdigt 
frem i beskrivelsen af hen-
des detektivarbejde, hvor 
hun ofte tankeløst som en 
teenager kaster sig ud i livs-
farlige ting. Hun modnes i 
løbet af romanen igennem 
konfrontationen med godt 
og ondt, den levende Gud og 
det okkulte.

Ex-prins Pedaja møder vi 
først som en rendyrket fari-
sæer, men også han udvikler 
sig gennem involveringen 
med Tiamat. 

Romanen er ikke stor 
kunst, men udmærket lødig 
underholdning til en lørdag 
eftermiddag. At kalde den 
bibelhistorisk er måske 
også et stort ord, for hele 
handlingen er opdigtet, 

og selve stedet er historisk 
virkelighed. Men der er da 
lidt åndeligt at tænke over.

Efter min menig er roma-
nen værd at læse, men ikke 
at betale penge for.
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anmeldelser;   

Kom og oplev den festlige afslutningskoncert
Lørdag den 2. februar kl. 19.00

i missionshuset Bethesda,
Rømersgade 17, København K

Der kan købes kaffe m.m.
Gratis entré

8227 1215 • musik@imh.dk • www.imusik.dk/bkf

K

Arrangør: Indre Missions Musiksekretariat og 
Danmarks Folkekirkelige Søndagsskoler

Medindbyder: LM Musik og LM Kids

Østerøvej 2 · 5800 Nyborg · Tlf. 65 31 31 31 · www.nyborgstrand.dk

Pris pr. person kr. 1.739,- Deltagelse kun lørdag kr. 629,-

Læs mere på www.nyborgstrand.dk – hvor du også kan tilmelde dig.

"En spændende weekend med 6 fantastiske foredrag"

KRISTELIGT LANDMANDSSTÆVNE
Weekend 8.-10. februar 2013

HELE DANMARKS MØDESTED

Kørselsordning til Jylland.
Tlf. 54 44 17 00    

www.stubbekoebingefterskole.dk
Skolen er oprettet af Luthersk Mission

En særlig skole til særlige behov Cd’en New Scottish Hymns 
blev anmeldt i Tro & Mission 
nummer 1 2013.

Cd’en importeres og distri-
bueres i Danmark af JFish 

vejledende udsalgspris på 
139,- kroner.

Cd’en Kongers konge med 
sange af Stuart Townend og 
Keith Getty på dansk sunget 
af Marie Lind har været ud-
solgt i en periode.

Den er nu genudgivet og 
kan bestilles på www.re-

LM’S LANDSMØDE 26.-28. APRIL 2013   ·   LANDSMODE.DLM.DK

FLEMMING MOSE LAURIDSEN, ØLGOD



AF REDAKTØR ESPEN OTTOSEN

I UTSYN

”Det sker, at kristne siger 
omtrent sådan her: ”På den 
ene side er Gud kærlighed. 
På den anden side er Gud 
hellig.” 

Ofte vil de tilføje, at vi bør 
tale mest om Guds hellighed 
i dag - da der er så få, der 
gør netop det.

Jeg tror, vi skal passe på 
med at spille Guds kærlig-
hed og Guds hellighed ud 
mod hinanden. 

For det kan let opfattes, 
som om vi vil sige, at Gud 
ikke kun er god - da han 
også er streng. Men Gud er 
ikke 50 procent kærlighed. 
Han er helt og fuldt kærlig-
hed.

Måske er det derfor klo-
gere at tage udgangspunkt 
i Guds kærlighed, selv når 
vi taler om hans had til syn-
den. For grunden til, at Gud 
afskyr det onde, er dybest 
set hans kærlighed. 

Det er ikke, fordi Gud er 

Debat er spalten, hvor læserne kan komme til orde og er dermed udtryk for skribentens egen holdning. Redaktionen forbe-
holder sig ret til at forkorte indlæg, der fylder mere end 2.000 anslag inklusive mellemrum. 

inspiration      nærvær      holdning

DE FLESTE VIL nok mene, at der i dag lyder en solid 
forkyndelse ved møderne i LM’s kredse og frimenig-
heder. Der lægges vægt på bibelsk og læremæssig 
substans og på indføring i de bibelske tekster.

Går vi en generation eller længere tilbage var bille-
det anderledes. Jo, det var også muligt at høre ”lære-
forkyndelse” i LM, men den typiske forkyndelse var 
kendetegnet af mindre bibelsk og læremæssig sub-

Den mere direkte vækkelsesforkyndelse var også en 
del af dette billede.

Der kan nævnes mange faktorer, som har påvirket 
den ændring i prædikenformen, som er sket. Blandt 
de vigtigste er den uddannelsesmæssige udvikling i 
samfundet, hvortil også hører en stor tilgang af teolo-
ger blandt LM’s forkyndere.

Denne udvikling har ført meget godt med sig og var 
– især i begyndelsen – også helt nødvendig.

I DAG ER vi imidlertid kommet i en situation, hvor man 
godt kan ønske sig noget fra den gamle tid tilbage. 
Forkyndelsen er på godt og ondt blevet meget ”teolo-
gisk”. 

Nu er der jo ingen, der ønsker at kalde sig bibel-
tro, som kan have noget imod idealer om indsigt i 
bibelteksten og læremæssig klarhed. Tværtimod. Pro-
blemet er imidlertid den ensidighed, som kendeteg-
ner prædikenen i dag.

I Ny Testamente lærer vi, at forkyndelsen både kan 
have undervisende, profetisk og evangeliserende ka-
rakter. Og netop denne variation savner vi. Det er, som 
om vi er gået fra den ene grøft til den anden.

DET ER IKKE først og fremmest de mange ”historier”, 
som prægede forkyndelsen i gamle dage, der er grund 
til at efterlyse. Skåret helt ind til benet handler det 
om vidnesbyrd og ånd.

Vi ønsker vidnesbyrdet tilbage i forkyndelsen! Når 
-

tyder for ham i hverdagslivet, bliver det klart, at det 
forkyndte budskab betyder noget for ham. Han har 
erfaret noget, og han vil noget med det, han siger.

fra hoved til hjerte. Og det har vi brug for!
Lad os vinde det personlige vidnesbyrd tilbage. I for-

kyndelsen, ved vores møder og i hverdagen. Måske vil 
det også gøre det muligt at kalde yngre prædikanter, 
end vi har gjort i mange år.

Det betyder ikke, at vi skal erstatte den læremæs-
sige forkyndelse, men den skal suppleres. Og især 
betyder det, at vi må bede Guds Ånd gribe ind både 
hos forkyndere og tilhørere. For gennemslagskraften 
i al forkyndelse er helt afhængig af, at Gud virker ved 
sin Ånd.

Birger Reuss Schmidt
ansv. redaktør

Vidnesbyrdet 
tilbage, tak

» Klip; Guds hellighed og kærlighed

specielt sær eller snerpet, 
at han ikke vil have menne-
sker til at slå, bedrage eller 
forråde hinanden. Guds had 
til synden skyldes derimod, 
at han ønsker det bedste 
for os.

Den jødiske nobelpris-
modtager Elie Wiesel er 
kendt for udsagnet: ”Det 
modsatte af kærlighed er 
ikke had, men ligegyldig-
hed.” 

Det kan vi også anvende, 
når vi skal beskrive Guds 
godhed. Guds godhed bety-
der, at han ikke kan forblive 
ligegyldig over for vores 
egoisme og mangel på god-
hed.

Det er helt nødvendigt at 
forkynde, at Gud er hellig i 
hans kærlighed, at han i sin 
godhed hader synd og ond-
skab. 

Det er umuligt at tale 
meningsfuldt om Jesus’ 
forsoningsdød og om men-
neskers behov for nåde og 
frelse, hvis man tror, at Gud 
forholder sig afslappet til alt 
det forkerte, vi gør.

Børge Haahr Andersen; Vi er i en kirke-
lig normalsituation med kamp og krise»debat;   
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leder;

AF GENERALSEKRETÆR JENS 

OLE CHRISTENSEN

I WWW.KRISTELIGT-DAGBLAD.

DK I INTERVIEW OM CYKELRYT-

TEREN LANCE ARMSTRONGS 

UNDSKYLDNING FOR AT HAVE 

BRUGT DOPING

Den offentlige undskyldning 
er et frygteligt interessant 
fænomen. Som jeg hører 
Armstrongs bekendelse, 
viser den en kristen form af 
skriftemålet, tømt for det 
vigtige indhold. 

Hvor man i det gamle 
kristne skriftemål søgte 
Guds tilgivelse, er det nu of-
fentligheden, man går til - 
her i form af Oprah Winfreys 
lænestol.

Offentligheden sætter 
sig på Guds domstol for at 
vurdere, om undskyldnin-
gen er god nok. I det kristne 
skriftemål er det modsat et 
spørgsmål, om Kristus er 
god nok. 

Yderligere ligger forskel-
len i, at man ved at få folkets 
tilgivelse kan komme videre 

» Klip; Skriftemål uden indhold

- og dermed bliver ”skrif-
temålet” et middel, der helli-
ger målet.

På den ene side er det 

AF REKTOR BØRGE HAAHR 

ANDERSEN

I DBI-POSTEN

I mit voksenliv har jeg nok 
aldrig oplevet en kirkelig si-
tuation, som er så kaotisk og 
nedslående, som det, vi har 
set i 2012. Det skal vi ikke 
fornægte eller bortforklare, 
men omsætte til bod og bøn.

Det større perspektiv er, at 
vi er i en kirkelig normalsitu-
ation. Bortset fra de få gan-
ge, hvor Danmark har oplevet 
en kristen vækkelse med 
stor folkelig gennemslags-
kraft, har det været kirkens 
vilkår at være et mindretal og 
at leve i kamp og krise. 

Allerede Brorson skrev:
Og se, hvor fuld din urtegård
af torn og tidsel står! (…)
Af døbte vrimler stad og land,
men hvor er troens brand?

(DDS nr. 347).

I Guds ords lys er krise 
og modstand ikke kirkens 
dødstegn – det er fødselsve-
er, der varsler Jesu snarlige 

» Klip; Kirkens fremtid er lovende

komme i herlighed. Samti-
dig vil jeg rette fokus andet 
steds hen og sætte ord på, 
at Guds kirkes fremtid fort-
sat er lys og lovende.

kristne kirke – og vokser 
som aldrig før.

Danmark har stadig rig mulig-
hed for at møde den alminde-
lige dansker med evangeliet.

gave. Ikke i store masser, 
men stilfærdigt og enkeltvis.

generation af unge til et liv i 
tjeneste for evangeliet.

Derfor fortsætter vi frimo-
digt i det nye år med vores 
særlige kald på DBI. Vi vil 
forske, undervise og arbejde 
med forkyndelse og formid-
ling. 

Vi tror på Guds ords ibo-
ende magt til at skabe liv 
af døde, til at gennembryde 
tidsåndens forførende magt 
og til at kalde, vække, og be-
vare troen på Jesus Kristus 
hos os.

Godt nytår i Jesu navn.

sympatisk, at vi er en kultur, 
der tør stige ned fra pie-
destalen og sige undskyld. 
Men spørgsmålet er også, 

om der kun bliver sagt und-
skyld for at få et comeback? 
Har han et motiv med at 
opnå vores tilgivelse?
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”Er den syvdobbelte Tour de France-vinder Lance Armstrongs motiv med sit offentlige ’skrifte-
mål’ kun at kunne få et comeback?” spørger Jens Ole Christensen.
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Agerskov Kristne Friskole
søger en

VICESKOLELEDER
Agerskov Kristne Friskole er en privat 

Se stillingsopslaget på

www.søhøjlandetsmurerfirma.dk

Murermester
Daniel Lykke 
Jensen2288 5277 

22.-24. februar 2013 i Hillerød

Asbjørn Hansen

Bjarne Knudsen

Tobias Trier

|

Sommerhus udlejes Born-
holm

mindeord;  

fast med i forsamlingen i 

ene ”mand” på skansen, 

med som protokolfører 
ved delegeretmøderne – 

procent mandeforsamling!

aftvang respekt for en 

sammen, og som faktisk 

Leif Rasmussen
Hillerød

Tro & Mission bringer ger-
ne mindeord. Et passen-
de omfang vil være 1.000 
anslag inklusive mellem-
rum – med mindre særlige 
forhold gør sig gældende. 
Er det længere, forbehol-
der redaktionen sig ret til 
at forkorte det.

www.felixrejser.dk   
fxr@felixrejser.dk - 7592 2022 

Påskerejse                25.3, 10 dg. 
Forårsrejse                              6.4,   8 dg. 
Vandretur                                5.5, 11 dg. 
Familietur                    5.7, 10 dg. 
Klassisk rundrejse        4.9, 10 dg. 
Rundr. m. Samaria        29.9, 11 dg. 
Klassisk rundrejse     12.10,   9 dg. 
Efterårsrejse                25.10, 10 dg. 

Læs mere på vores hjemmeside 

Holland                       24.4,   6 dg. 
Ungarn                   12.6, 10 dg. 
Sverige         17.6,  6 dg. 
Grønland                                19.6,  9 dg. 
Letland                       27.6,   7 dg. 
Færøerne          29.6,   9 dg. 
Nordkap - krydstogt    2.7, 13 dg. 
Slovakiet            4.7,   9 dg. 

Telefonandagt

Tjek LM’s 
hjemmesider

www.dlm.dk
www.lmu.dk, 

www.lm-kids.dk
www.facebook.

com/dlmdk

Vi har brug for, at du kan tage mindst et af fagene:

Vi ønsker, at du:

Frederiksborg Apotek
Slotsgade 26, 3400 Hillerød

Tlf. 48 26 56 00
apoteker Troels Hansen

  www.frederiksborg-apotek.dk
___________________________________

Apoteket har døgnvagt

Afslutningskoncert



Hvad er du optaget 
af lige nu?
For tiden er jeg blevet 

standset for, at Gud ydmy-
ger os som kristne, så vi ser, 
at Jesus er vores eneste 
håb. Gud ønsker ikke, at vi 
skal være stolte af vores 
kristendom, men af Jesu 
gerning for os alene. Det er 
ikke behageligt at måtte se 
sin egen magtesløshed i øj-
nene, men det er først der, at 
Jesus bliver stor for os! 

Hvad er din ynd-
lingssalme eller 
-sang?

Skriv dig Jesus på mit hjerte 
fra Åndelige Sange og Sal-
mer. 

Salmen består af ét enkelt 
vers, og indholdet er lige-
ledes enkelt, men centralt. 
Det er min bøn hver dag: at 
Jesus må være min skat og 
mit livs ære.  

9 skarpe;

Hvilken aktivitet 
nyder du mest at 
lave?
Jeg elsker at synge 

og spille musik, læse, rejse, 
lære nyt, løbe ture og være 
sammen med mennesker. 
Og så elsker jeg at grine!

1

Hvad er det vær-
ste, du senest har 
været udsat for?
Jeg var til en uddan-

nelsesmesse den første uge 
på LMH i foråret og skulle 
prøve en drik bestående af 
chili, mangojuice og andet 
godt … eller knap så godt! 
Der gik lige et minuts tid og 
et par tårer, før jeg kunne 
tale igen.

4

Hvad er det bedste 
ved det kristne 
fællesskab, du 

kommer du i?
Lige nu er jeg en del af LMH-
elevernes fællesskab, og jeg 
elsker det. Vi har Guds ord 
om Jesus som centrum og 
udforsker dagligt Bibelens 
skatte sammen. 

Jeg nyder også, at der er 
en stor rummelighed og 
omsorg blandt eleverne, og 
at der er plads til både at 
græde og grine sammen.6

Hvilken aktivitet 
hader du mest?
Er det en aktivitet at 

ordne ting i sidste øjeblik? 
I så fald er det vist det, jeg 
hader mest. Det giver mig en 
følelse af at reagere i stedet 
for at agere. 

2

Hvad siger din 
familie, at din 
fremherskende   

egenskab, er?
De synes nok, at jeg snakker 
(alt for?) meget. De vil forhå-
bentligt også tilføje, at jeg 
bruger en del af al min snak 
til at opmuntre og støtte 
mennesker omkring mig. 

5
Hvad glæder du 
dig mest til ved 
LM’s landsmøde 
2013?

Jeg skal selv være med til at 
stå for at videregive noget 
om Etiopien, hvor jeg var vo-
lontør sidste år, og det glæ-
der jeg mig virkelig til.

8

Hvad er den bedste 
oplevelse, du har 
haft i 2012?

Jeg var i påskeferien to uger 
i Kenya sammen med to 

-
melig tur med khat-tyggen-

andre eksotiske oplevelser. 
På linje med den tur står 

også mine forældres sølv-
bryllup i sommer. Det var 
dejligt at fejre dem! 

3 7
9

Amalie Bach-Svendsen el-
sker at rejse. I påsken 2012 
var hun i Kenya.

Navn: Amalie Bach-
Svendsen 
Alder: 21 år 
Bopæl: Hillerød 
Beskæftigelse: Elev på 
LMH 

Anledning:
Amalie Bach-Svendsen 
er ny på skribentholdet, 
der skriver klummen 
Bagvendt på side 16.

Svineri, at der smides så meget mad ud

hemmelighed. Fidusen er, 
at det ikke vil kræve nogen 
særlig indsats fra forbruge-
rens side at benytte app’en. 

-
elever førstepladsen inden 
for Science & technology i 
konkurrencen Danish En-
trepeneurship award 2012, 
der blev afviklet den 14. no-
vember 2012 i Fredericia i 
forbindelse med Danmarks 
iværksætteruge.

Fredrik Bach-Svendsen, 
Martin Bjørnskov, Benja-
min Aa. Nygaard og Jeppe 
Hvergel Petersen er alle ele-
ver i 2. G HTX på EUC Vest i 
Esbjerg. De har alle gået på 
den kristne friskole Markus-
skolen i byen og kommer 
desuden i LMU.

Noget svineri
I starten var de mest opta-
get af de tekniske udfordrin-

men i takt med, at projektet 
er skredet frem, er de blevet 

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Halvdelen af al den mad, 
der produceres i verden, når 
aldrig frem til forbrugeren, 
men ender som madspild. 
Danske supermarkeder kas-
serer årligt mad for 700 mil-
lioner kroner. Og i hushold-
ningerne ender 20 procent 
af al den mad, der købes, i 
skraldespanden.

Det sidste problem kan vi 
selv gøre noget ved, og det 

Esbjerg arbejdet intenst med 

med at udvikle en applikation 
til mobiltelefon eller iPad, 
som varsler forbrugeren en 
uge før, en given madvare 
i husholdningen bliver for 
gammel. Altså en slags lager-
styring i miniformat, som skal 
sikre, at maden bliver spist, 
inden den bliver for gammel.

Vandt konkurrence
Teknikken bag app’en er en 

mere og mere optaget af det 
globale problem, som mad-
spild er.

”Vi vidste slet ikke, at det 
var så stort et problem, da 
vi begyndte. Nu tænker vi, 
at det her må vi kunne gøre 
bedre end den forrige gene-
ration,” siger Martin.

”Det er jo ufattelige mæng-
der mad, der bliver smidt ud, 
og det er egentlig noget svi-
neri,” tilføjer Fredrik.

dog, at bevidstheden om 
madspild indtil videre ikke 
har fået den store betydning 
for deres eget forbrug.

”Det er ikke lige os, der 
står for indkøbene derhjem-

me,” siger de unge mænd, 
der er mellem 17 og 19 år.

Det personlige ansvar
Benjamin kalder det for en 
”meget egoistisk tanke-
gang”, at vi smider så meget 
mad ud, samtidig med, at 
der er mange i den tredje 
verden, der sulter.

”Vi taler om, at vi har det 
så hårdt i Danmark, og man-

ge unge klager over, at SU’en 
er for lille. Men man tænker 
ikke over al den mad, der 
bliver smidt ud og ender 
som madspild,” siger han.

-
delsen kan være med til at 
fremme det personlige an-
svar på området.

”Vi må jo alle sammen 
tage et medansvar for, hvad 
vi hver især bruger af mad,” 

siger han.

produktion i løbet af et års 
tid. De har fundet en inve-
stor, som vil sætte penge i 
projektet. 

Og deres venner synes, de 
er virkelig seje.

Det synes TV2 også. De om-
talte projektet i en nyhedsud-
sendelse den 11. januar.
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Fire LMU’ere har udviklet en app, der kan forhindre, at maden i skabet bliver for gammel

værdier og hverdag;  

Hverdagen er fuld af valg, og dine valg afslører, hvad der har værdi for dig.
I mange situationer giver Bibelen ikke klart svar på, hvordan du skal prioritere for eksempel tid og penge. Men du kan ikke undgå 
at træffe et valg! Så hvordan lever du dit liv?
Serien ”Værdier og hverdag” går tæt på de overvejelser og erfaringer, der ligger bag vores hverdagsvalg.
- Brevkassen er stadig åben for spørgsmål.

Fra venstre: Jeppe Hvergel 
Petersen, Martin Bjørnskov, 

Fredrik Bach-Svendsen og 
Benjamin Aa. Nygaard blev 

meget overraskede, da de 
fandt ud af, hvor meget mad 

der går til spilde.
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AF AMALIE BACH-SVENDSEN

HILLERØD

Som barn vidste jeg kun én ting, 
der var bedre end juleaften: første 
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K
risten lederskab er at 

gå foran på en sådan 
m

åde, at de, der følger 
efter, kom

m
er hen til 

K
ristus

Tyrkisk politi har ar-
resteret 14 m

ennesker 
og derm

ed forpurret 
m

ordplaner m
od kri-

sten præ
st i byen Izm

it 

Fire LM
U

’ere fra Es-
bjerg  har udviklet en 
app, der kan advare, 
før en m

advare i ska-
bet bliver for gam

m
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”D
et er ikke sandt, når 

nogle siger, at m
enne-

sker ikke er interesse-
ret i kristendom

. D
er er 

bare ingen, der har for-
talt dem

, at Jesus kan 
frelse fra fortabelsen,” 
siger Steinar H

arila
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bagvendt;   
Bagvendt bliver skrevet på skift af efterskoleforstander 
Rasmus B. Houler, missionær Anne-Lene Olofson og 
LMH-elev Amalie Bach-Svendsen
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Taknemmelighed
juledag. 

Om morgenen, når jeg vågnede, 
fyldtes jeg af en glæde, der spredte 
sig fra en varm klump i maven helt 
ud til en prikkende fornemmelse 

ekstra lykkeligt var det, hvis afte-
nen før havde bragt barbiedukker 
med sig). 

leget med og særligt passet på. 
Efter en uge kom det ned i en rodet 

legetøjskasse og blev leget med 
sammen med alt det andet. Efter 
en måned kunne jeg ikke huske, 
præcist hvilket af mit legetøj jeg 
havde fået juleaften. Efter to må-
neder var jeg så småt begyndt på 
ønskesedlen til næste år. Hvor blev 
al den glæde af? 

Jeg vil æde min gamle barbie-
dukke på, at du kender lidt til det 
her. Begejstringen over en gave, en 
ny ven, en lige påbegyndt uddan-

nelse, et nyt projekt. Det er let at 
sætte tid, kræfter og penge til side 
for glædens genstand. I hvert fald i 
begyndelsen. 

Efterhånden bliver det hverdag, 
og glæden siver bort som luften fra 
en ballon. Og vi retter kritik opad. 
Hvorfor har jeg ikke mere glæde i 
mit liv, Gud? 

Der er måske noget, vi glem-
mer: Barbiedukken er der jo sta-
dig. Vi værdsætter den bare ikke 

så højt mere. Vi glemmer, at vi en 
gang ikke havde den, og at vi har 
fået den. Vi glemmer, at vi har stor 
grund til at sige tak. 

Gud giver os hver dag ufortjent 
livet i gave. Han har tilmed givet 
os det evige liv. Hvis vi retter vores 
blik væk fra ønskesedlen og ser 
på, hvad vi allerede har fået, sker 
der noget. Taknemmeligheden får 
plads. Og med den en glæde over 
Guds omsorg for os. 


